

**1521 (XVIII). Petition from the Partito Democratico Somalo, Branch of Gardo (T/PET.11/560)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Partito Democratico Somalo, Branch of Gardo, concerning Somaliland under Italian administration in consultation with Italy as the Administering Authority concerned,<sup>31</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, in particular that:

(a) The Assize Court of Appeal has reduced the penalties imposed on Mr. Ahmed Mohamed Mussa and on Mr. Ali Ahmed Mohamed, who had been found guilty by the Mogadiscio Assize Court of having inflicted grievous bodily harm on Haji Ahmed Iusuf on 13 March 1954, but that the latter Court has discharged Mr. Scini Au and Mr. Galid Iusuf Bogor on grounds of insufficient evidence;

(b) The police has been unable to identify the persons involved in the attack on Mr. Nur Osmand Mohamed in 1951;

(c) The inquiries to identify those responsible for the fires which broke out at Gardo in February 1952 and at Butialla in 1954 have been equally unsuccessful, but the Administration has given *ex gratia* assistance to those concerned, in particular to Mr. Tohe Mohamud Erzi in connexion with his trading operations, although it was not legally obliged to do so;

2. *Decides* that no action by the Council is called for.

732nd meeting,  
23 July 1956.

**1522 (XVIII). Petition from the Somali Youth League, Branch of Merca (T/PET.11/561)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from the Somali Youth League, Branch of Merca, concerning Somaliland under Italian administration in consultation with Italy as the Administering Authority concerned,<sup>32</sup>

*Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative, and

I. *With respect to land questions:*

1. *Notes* that, out of a total of 8 million hectares of cultivable land in the Territory, 50,000 hectares were granted as concessions before the Second World War and only 1,360 hectares have been granted since 1950, in accordance with the procedure laid down in the Trusteeship Agreement;

2. *Expresses its appreciation* of the efforts of the Administering Authority to find a satisfactory solution to the Territory's land problem and for the wisdom which the Administration has shown in endeavouring, wherever possible, to settle land disputes on an amicable basis;

II. *With respect to the formation of co-operatives:*

1. *Draws the attention* of the petitioners to the fact that the policy of the Administering Authority with regard to the establishment, maintenance and development

<sup>31</sup> See T/PET.11/560, T/OBS.11/71, T/L.680.

<sup>32</sup> See T/PET.11/561, T/OBS.11/72, T/L.681.

**1521 (XVIII). Pétition de la section de Gardo du Partito Democratico Somalo (T/PET.11/560)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec l'Italie, Autorité administrante intéressée, la pétition de la section de Gardo du Partito Democratico Somalo, concernant la Somalie sous administration italienne<sup>31</sup>,

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que:

a) La Cour d'appel a diminué les peines infligées à MM. Ahmed Mohamed Mussa et Ali Ahmed Mohamed, condamnés par la Cour d'assises de Mogadiscio pour avoir causé des blessures graves au hadji Ahmed Iusuf le 13 mars 1954, mais la Cour d'assises a acquitté MM. Scini Au et Galid Iusuf Bogor, faute de preuves suffisantes;

b) La police n'a pas réussi à identifier les auteurs de l'agression dont M. Nur Osman Mohamed a été victime en 1951;

c) Les enquêtes faites pour identifier les auteurs des incendies qui se sont déclarés à Gardo en février 1952 et à Butialla en 1954 ont été également infructueuses, mais l'Administration a prêté bénévolement son aide aux sinistrés, notamment à M. Tohe Mohamud Erzi, en ce qui concernait son commerce, bien qu'elle ne fût pas légalement tenue de le faire;

2. *Décide* que la pétition n'appelle aucune mesure de la part du Conseil.

732ème séance,  
23 juillet 1956.

**1522 (XVIII). Pétition de la section de Merca de la Ligue de la jeunesse somalie (T/PET.11/561)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec l'Italie, Autorité administrante intéressée, la pétition de la section de Merca de la Ligue de la jeunesse somalie, concernant la Somalie sous administration italienne<sup>32</sup>,

*Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial, et

I. *En ce qui concerne les questions foncières:*

1. *Constata* que, sur une superficie totale de 8 millions d'hectares de terres arables, il y a 50.000 hectares de concessions qui datent d'avant la deuxième guerre mondiale et que, depuis 1950, l'Administration n'a concédé que 1.360 hectares et qu'elle l'a fait selon la procédure établie par l'Accord de tutelle;

2. *Rend hommage* à l'Autorité administrante pour les efforts qu'elle a déployés en vue de résoudre d'une manière satisfaisante le problème foncier du Territoire et pour la sagesse dont elle a fait preuve en cherchant à régler à l'amiable les différends fonciers, chaque fois qu'il était possible;

II. *En ce qui concerne la formation de coopératives:*

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur le fait que, en ce qui concerne la création, la gestion et l'essor des coopératives, l'action de l'Autorité administrante

<sup>31</sup> Voir T/PET.11/560, T/OBS.11/71, T/L.680.

<sup>32</sup> Voir T/PET.11/561, T/OBS.11/72, T/L.681.